
9 فرهنگ و هنر

تازه ها

»چ« در میان فهرست اولیه 
معرفی شدگان به اسکار

در ش��رایطی که بس��یاری از 
کش��ورها فیلم ه��ای خ��ود را 
ب��ه آکادمی عل��وم و هنرهای 
سینمایی معرفی کردند، کمیته 
انتخاب فیلم ایرانی برای معرفی 
به اسکار در مرحله نخست ۱۰ فیلم را معرفی کرد 
که فیلم های »چ« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
و »امروز« ب��ه کارگردانی رضا میرکریمی در این 
لیست قرار دارند. کمیته انتخاب فیلم ایرانی برای 
معرفی به آکادمی علوم و هنرهای س��ینمایی در 
مرحله نخست ۱۰ فیلم »آذر، شهدخت، پرویز و 
دیگران«، »اس��ترداد«، »امروز«، »برف«،  »تنهای 
تنهای تنها«، »چ«،  »خسته نباشید«، »خط ویژه«، 
»زندگی مشترک آقای محمودی و بانو« و »سر به 
مهر« را برای بررس��ی بیشتر انتخاب کرد. جلسه 
انتخاب فیلم ایرانی برای معرفی به آکادمی اسکار با 
میزبانی بنیاد سینمایی فارابی و حضور نمایندگان 
سازمان سینمایی و خانه سینما برگزار شد. در این 
جلسه امیر اس��فندیاری به عنوان سخنگوی این 
هیات انتخاب ش��د. همچنین اعضای این هیات 
عبارتند از: حبیب احمدزاده )نویسنده و استادیار 
دانش��گاه(، امیر اس��فندیاری )معاونت بین الملل 
بنیاد سینمایی فارابی(، احمد امینی )کارگردان(، 
آرش امین��ی )مدیرکل ح��وزه ریاس��تی و امور 
بین الملل سازمان سینمایی(، امین تارخ )بازیگر و 
مدرس سینما(، ایرج تقی پور )تهیه کننده(، پرویز 
ش��یخ طادی )نویس��نده و کارگردان(، محمدباقر 
قهرمانی )مدرس دانش��گاه( و مجید میرفخرایی 
)مدیر هنری(. در این جلس��ه محمدرضا جعفری 
جلوه، مدیرعامل بنیاد سینمایی فارابی جشنواره ها 
و جوای��ز جهانی را فرصتی ب��رای فرهنگ و هنر 
کشورهای مختلف دانست که داشته ها، ویژگی ها، 
تفاوت ها و تمایزات خود را در ویترینی جهانی به 
نمایش بگذارند.  براساس این خبر، کمیته انتخاب 
فیلم ایرانی پ��س از مرور قوانین و مقررات، بحث 
درب��اره رویکردهای ممکن ب��رای انتخاب فیلم، 
بررسی فهرست رسمی 58 فیلم به نمایش درآمده 
در ایران در یک س��ال گذشته و ارزیابی وضعیت 
بین المللی عناوین حائز شرایط به فهرستی کوتاه 
ش��امل ۱۰ فیلم رسیده است که عبارتند از: آذر، 
ش��هدخت، پرویز و دیگران، استرداد، امروز، برف، 
تنهای تنهای تنها، چ، خسته نباشید؛ خط ویژه، 
زندگی مش��ترک آقای محمودی و بانو، و سر به 
مهر.ای��ن کمیت��ه، پس از بررس��ی های تکمیلی 
جهت انتخاب نماینده ای شایسته برای کشورمان 
از جه��ات مختلف، نتایج بع��دی را متعاقبا اعلام 

خواهد کرد.

»آسمان آبی مادرم« 
به جشنواره کودک می رسد

عل��ی قوی ت��ن ب��زودی فیلمب��رداری فیلم 
س��ینمایی »آس��مان آبی م��ادرم« را ب��ه پایان 
می رس��اند تا در جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
اصفهان حضور داش��ته باش��د. عل��ی قوی تن، 
کارگردان سینما در گفت وگو با  مهر با بیان این 
مطلب که فیلمبرداری فیلم سینمایی »آسمان 
آبی مادرم« بزودی به پایان می رس��د، گفت: این 
فیل��م با موضوع کودک و نوجوان جلوی دوربین 
رفته و داس��تان س��ارا و پس��رش امیر را روایت 
می کند که در میان کوه های خش��ک و خش��ن 
زندگی می کنند و برای حفظ معدن زغال سنگ 
خود با موانع و س��ختی هایی مواجه می شوند اما 
امیدش��ان را از دس��ت نمی دهند. وی ادامه داد: 
پیش تولید »آس��مان آبی مادرم« فروردین ماه 
س��ال جاری آغاز ش��د و فیلمبرداری آن توسط 
ش��هاب نوروزیان در منطقه کلاته رودبار استان 
س��منان و از اواخر تیرماه ش��روع شد. کارگردان 
فیلم سینمایی »پرواز بادبادک ها« با بیان اینکه 
به دنبال چهره های جدید برای بازی در این فیلم 
بوده است، توضیح داد: یکی از شخصیت هایی که 
اصرار داشتم نقش آن را یک چهره جدید برعهده 
گیرد، سارا مادر کودک اصلی فیلم است که این 
بازیگر را از میان دانشجویان مستعد رشته سینما 
انتخاب کردم. وی ادامه داد: با توجه به اینکه قرار 
است »آسمان آبی مادرم« در بیست و هشتمین 
جش��نواره فیلم کودک و نوجوان حضور داشته 
باشد، همزمان با فیلمبرداری، تدوین، صداگذاری، 
موس��یقی و... ای��ن فیلم در حال انجام اس��ت تا 
بتوانیم آن را به جش��نواره فیلم کودک برسانیم. 
کارگردان فیلم سینمایی »سرود تولد« در پایان 
بیان کرد: توجه به س��ینمای ک��ودک و نوجوان 
جزو دغدغه های ذهنی من است و همیشه سعی 
ک��رده ام ب��ه آن بپردازم، به گون��ه ای که از میان 
کارهایی که تا امروز انجام داده ام، 5 فیلم در ژانر 

کودک و نوجوان بوده است.

گزارشی از فروش فیلم های اکران شده در سینماها

رقابت تنگاتنگ 4 فیلم 
در جذب مخاطب 

از صبح چهارشنبه 26 شهریور 
4 فیلم ت��ازه به جرگ��ه اکران 
»آرای��ش  فیل��م  پیوس��ت. 4 
غلی��ظ« ب��ه کارگردانی حمید 
نعم��ت الله در گروه اس��تقلال، 
»خانوم« به کارگردانی تینا پاکروان در گروه آزادی، 
»خواب زده ها« ب��ه کارگردانی فریدون جیرانی در 
گروه آفریقا و »آتش بس 2« به کارگردانی تهمینه 
میلانی در گروه سینمایی فرهنگ روی پرده رفت 
اما فیلم ش��هر موش ها همچنان پیشتاز فروش در 
گیشه هاس��ت. به گزارش تس��نیم، علی سرتیپی، 
مدیرعامل مؤسس��ه فیلم ایران و تهیه کننده فیلم 
»ش��هر موش ها« درباره آخرین آمار فروش »شهر 
موش ها2« گفت: این فیلم شب گذشته در تهران 
۱8۰ میلیون تومان و در شهرستان ها ۱25 میلیون 
توم��ان فروش داش��ت و در مجموع ب��ه فروش 5 
میلیارد و 5۰ میلیون تومانی در کل کشور رسید. 
وی خاطرنش��ان کرد: تاکنون یک میلیون و 25۰ 
هزار نفر »ش��هر موش ها 2« را تماشا کرده اند و با 
توجه به اینکه فعلا در ابتدای هفته چهارم نمایش 
این فیلم هستیم امیدواریم با آغاز فصل پاییز فروش 
خوب »ش��هر موش ها 2« همچنان ادامه داش��ته 
باشد. علی س��رتیپی با اعلام فروش 4۰ میلیونی 
»خواب زده ها«ی فریدون جیرانی، گفت: اکران این 
فیلم از چهارشنبه 26 شهریورماه آغاز شد و طی 2 
شب 4۰ میلیون تومان در تهران فروخت. قرارداد 
فیلم »خواب زده ها« در گروه سینمایی آفریقا برای 
نمایش در نوبت دوم عید فطر ثبت ش��ده است و 
این فیلم جایگزین »کلاش��ینکف« سعید سهیلی 
می ش��ود. همچنین غلامرضا فرجی،  مدیر پخش 
ح��وزه هنری درباره میزان ف��روش فیلم »خانوم« 
به کارگردانی تین��ا پاکروان، گف��ت: این فیلم در 
چهارشنبه شب )26 شهریورماه( 7 میلیون تومان 
و در روز پنجشنبه ۱۱ میلیون تومان فروخته است. 
احمد مختاری، مدیر پخش ش��رکت هدایت فیلم 
درباره ف��روش »آتش بس 2«گفت: فروش »آتش 
بس 2« در  چهارشنبه )26 شهریور ماه( اولین روز 
اکرانش با استقبال خوب مخاطبان سینما همراه بود 
و در س��انس فوق العاده این فیلم نمایش داده شد. 
گیشه سینماهای ش��هر تهران 42 میلیون تومان 
بوده اس��ت. وی با تاکید بر اینکه هنوز آمار فروش 
سینماهای شهرستان اعلام نشده، گفت: همچنین 
»آتش بس 2« در روز پنجشنبه 66 میلیون تومان 
فروخته اس��ت و در مجموع فروش 2 روز این فیلم 
۱۰8 میلیون تومان شده است. سعید خانی، مدیر 
دفتر پخش نسیم صبا با اش��اره به اینکه »آرایش 
غلیظ« اکرانش را با 2۰ س��الن سینمایی در شهر 
تهران آغاز کرده است، از فروش 5۰ میلیون تومانی 
این فیلم در س��الن های سینمای تهران خبر داد و 
گفت: استقبال از »آرایش غلیظ« خیلی خوب است 
و این فیلم تنها در یک سانس اکران چهارشنبه شب 
و فقط در ش��هر تهران ۱5 میلیون تومان فروخته 
اس��ت. وی ضمن بی��ان اینکه هنوز آم��ار فروش 
شهرستان »آرایش غلیظ«اعلام نشده است، اضافه 
کرد: برای  روز پنجشنبه 27 شهریورماه فروش این 

فیلم به ۳5 میلیون تومان در گیشه تهران رسید.

استراحت کوتاه مدت »کافه سوال«
مژده لواس��انی که بعد از 2 سال 
باز ه��م برنامه روتی��ن رادیویی 
اجرا می کن��د، از گفت وگوهای 
صمیمان��ه و بی پرده ب��ا اهالی 
مش��اغل مختلف در این برنامه 
خب��ر داد و درب��اره »کافه س��وال« نی��ز اعلام کرد 
سری جدید این برنامه پس از یکی، دو ماه به آنتن 
برمی گردد. مژده لواس��انی، گوینده رادیو و مجری 
تلویزی��ون در گفت وگو ب��ا مهر درب��اره برنامه تازه  
رادیوی��ی اش با نام »زیر آفتاب« اظهار کرد: من بعد 
از حدود 2 س��ال، باز هم برنامه روتین رادیویی اجرا 
می کنم. این برنامه به تهیه کنندگی فرهاد دهنوی 
یک ماه اس��ت از رادیو فصل��ی روی آنتن می رود و 
گروه م��ا یک هفته در میان تولی��د و اجرای آن را 
برعهده دارد. ما هر هفته میزبان فعالان یک ش��غل 
هستیم و با آنها درباره زندگی کاری و شخصی شان 
گ��پ می زنیم. وی اف��زود: در اولین هفته از پخش 
برنامه س��راغ بازیگرها رفتیم و با سیاوش خیرابی، 
شبنم قلی خانی و یوسف مرادیان گفت وگو کردیم؛ 
گفت وگوهای جذابی که بسیار صمیمی و شنیدنی از 
آب درآمدند. این مجری جوان تأکید کرد: مهم ترین 
ویژگی برنامه ما شیوه گفت وگو در آن است و بشدت 
بی پ��رده و صمیمی درباره همه چیز با میهمانانمان 
گ��پ می زنی��م؛ از کار گرفته تا زندگ��ی، از غم ها و 
شادی ها. بنابراین برنامه مردم پسندی تولید می کنیم. 
لواسانی یادآور شد: پس از بازیگران در هفته بعدی 
»زیر آفت��اب« س��راغ مجریان رفتی��م و با محمد 
سلوکی، سیدکاظم احمدزاده، هومن حاج عبداللهی، 
امیرعلی نبویان، س��ودابه و سوسن حسنی دخت و 
عبدالرضا امیراحمدی و شهروز ابراهیمی گفت وگو 
کردیم. گفت وگو با همصنف هایم هم بسیار شنیدنی 
ب��ود و در روز ولادت امام رضا )ع( که میزبان کاظم 
احمدزاده بودم حال و هوای معنوی در برنامه حاکم 
ش��ده بود. وی درباره موضوع برنامه در هفته پیش 
رو نیز اظهار کرد: این هفته به مناسبت هفته دفاع 
مقدس، س��راغ اهالی خاص جنگ می رویم و با آنها 
گپ می زنیم. مجری »کافه س��وال« در پایان درباره 
وضعیت فعلی این برنامه نیز گفت: آخرین قسمت 
این دوره از برنامه پخش شد و ما از ابتدای مهر یکی، 
دو ماه فرصت استراحت و تجدید قوا داریم تا با تغییر 

دکور و فرم و موضوعات به آنتن برگردیم.
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زهرا قزیلی: سال هاست از زبان کمدی سازان می شنویم 
که در فیلم و سریالش��ان از کمدی موقعیت استفاده 
کرده اند در حالی که بیشتر آنها درک درستی از کمدی 
موقعی��ت ندارند و آنچه تصویر کرده اند در تعریف این 
اصطلاح نمی گنجد. بسیاری از موقعیت های داستانی 
غیرواقعی هستند یا بدون پیش زمینه داستانی اتفاق 
می افتند. س��ریال »دردسرهای عظیم« از سریال های 
پربیننده ش��بکه ۳ به ش��مار می رود که توانست عده 
زی��ادی را- ب��ا توجه به تغییر س��اعت پخ��ش آن به 
دلیل پخش برنامه های ورزش��ی- با خود همراه کند. 
»دردسرهای عظیم« کمدی ای نیست که صرفا بخواهد 
مخاط��ب را بخنداند و از لودگی پرهیز کرده در حالی 
که از کمدی موقعیت، کم��دی تکرار، کمدی کلامی 
و کم��دی تصویری بهره برده اس��ت. در این مجموعه 
دیالوگ های پینگ پنگی به خوبی از آب درآمده است. 
»دردسرهای عظیم« در عین حال که کمدی است اما 
از واقعیت ه��ای جامعه از جمله نگرانی های مادری که 
سرپرست خانوار است، بیکاری، فس��اد اداری و... پرده 
برمی دارد. نویس��نده س��ریال »دودکش« که بسیاری 
از بینن��دگان با آن ارتباط برق��رار کردند و هنوز تکیه 
کلام های آن س��ریال در میان م��ردم رواج دارد، امروز 
کارگردان س��ریال »دردس��رهای عظیم« اس��ت که 
به خوبی از عهده کارگردانی یک سریال طنز برآمده و 
توانسته قابلیت های خود را در به تصویر کشیدن سریال 
و ترجمان فیلمنامه  به زبان تصویر به رخ بکشد. با برزو 
نیک نژاد که بیش از دو دهه در حوزه سینما و تلویزیون 
فعالیت می کند و سریال های خوبی را هم نوشته است 
در مقام کارگردان سریال »دردسرهای عظیم« به بهانه 

اتمام پخش آن از شبکه سه به گفت وگو نشستیم. 
زندگی در »دردسرهای عظیم« جاری است ■

 بعد از مدت ها ش�اهد کمدی گرم و گیرایی بودیم که 
شوخی های بامزه ای دارد و در کنارش قصه ای اجتماعی 

را بدون لکنت روایت می کند.
من س��عی کردم کارگردانی کنم، امی��دوارم روزی 
توانای��ی این را داش��ته باش��م که هم بنویس��م و هم 
کارگردانی کنم. آقایان کاظمی پور و جلالی نویسندگان 
سریال های موفقی هستند که با مخاطب زیادی روبه رو 
شدند. برای رسیدن به یک کار مناسب با هم نشستیم 
حرف زدیم تا بتوانیم به یک روایت بامزه برسیم و وقتی 
قصه ای داریم بتوانیم در روایت با بیان ش��یرین و گاهی 
بانمک آن را بازگو کنیم. برای رس��یدن به این هدف از 
انتخاب بازیگرها آغاز کردیم. ما در اصل یک قصه جدی 
داشتیم که توسط کاظمی پور و جلالی نوشته شده بود 
و س��عی کردیم در اجرا بدون اینکه به افراط برس��یم و 
سراغ فانتزی آنچنانی برویم با کمی طنز به روایت زندگی 
بپردازیم. در کارهای قبلی که نوش��تم یا ساختم سراغ 
همین نوع کار رفتم. شوخی های بامزه در مرام و مسلک 
ماست. از دوران گذشته مردم در قهوه خانه می نشستند 
و قصه پردازی می کردند که امروز به ما رسیده است. ما 
در س��اخت این مجموعه نه ادعایی داش��تیم، نه داریم 
و نه خواهیم داش��ت، تنها کاری درخور شأن مخاطب 
ایرانی- که بی نهایت مخاطب سخت پسندی است- ارائه 
دادیم. ایرانی ها طناز هس��تند به عنوان نمونه وقتی از 
خانه راه می افتید تا برسید به محل کار وقتی خوب دقت 
کنید خواهید دید با تمام مشکلات روزمره ای که مردم 
درگیر آن هستند، طنازی هایی هم دارند، شاید طنز تلخ 
باشد اما هست. در »دردسرهای عظیم« زندگی جاری 
است. گاها تماشاچی با یک تلخی هایی روبه رو می شود 
اما در کنارش امید به آینده، رفاقت، خوبی، دوس��تی و 
شوخی هایی که شاید دم دستی باشند هم بود که اتفاق 
بدی نیس��ت. ما س��عی کردیم بنا به دلایلی که متهم 
نشویم از شوخی دم دستی کمتر در کار استفاده کنیم. 

 چطور س�راغ کارگردانی س�ریال رفتید در حالی که 
بیشتر در حوزه نگارش فعال و موفق بودید؟

من نمی توانم بگویم این کار چه ویژگی هایی داشت 
و چرا سراغ این کار رفتم. حق انتخاب آنچنانی نداشتم، 
فقط در چند سال اخیر سخت انتخاب کردم. امیدوارم 
فرصتی فراهم شود تا کل کار را ببینیم چون هر روز تا 

4:۳۰ بامداد مشغول تصویربرداری بودیم. 
کم کاری و کم فروشی نکردیم ■

 چگونه با فیلمنامه نویسان ارتباط برقرار کردید و چقدر 
آن را حین کار تغییر دادید؟

فیلمنامه ۳ روز پیش از اتمام تصویربرداری به پایان 
رس��ید. حین نگارش با دوس��تان صحب��ت می کردیم. 
طرحی توس��ط آقایان فاضلی و جزینی آماده شده بود 
که می خواستند بنویسم. من در آن زمان درگیر نوشتن 
س��ریال »روزهای بد به در« بودم، قرار نبود کارگردانی 
کنم. در جریان طرح قرار گرفتم و در نهایت پیش��نهاد 
ش��د با 5 قس��مت آماده فیلمنام��ه کار را کلید بزنیم. 
بیشتر صحبت هایمان با دوستان نویسنده درباره آدم ها 
و روابط کاراکترها بود. قصه از آن نوع قصه هایی بود که 
باید جلو می رفت و بعد به مابقی آن فکر می کردیم. در 
»دودکش« هم این تجربه را داشتم اما درباره کلیت کار 
با علیرضا کاظمی پور صحبت کردیم، روابط را شناختیم 
و با توکل به خدا و امید به گروه حرفه ای کار را ش��روع 
کردیم البته سختی کار خیلی زیاد است. فیلمنامه شب 

به دس��تم می رس��ید و صبح تصویربرداری می کردیم 
اما هیچگاه کم کاری و کم فروش��ی نکردی��م. اگر زمان 
بیشتری داشتیم حتما به کار بهتری می رسیدیم البته 
می دانم بعضی از دوستان در مدت زمان کمتری کار را 
می ساختند اما ما تمام تلاش مان را کردیم که کم فروشی 
نکنیم. کاظمی پور به من اعتماد کرد و من به ایشان. در 
اجرای فیلمنامه تغییراتی دادیم که حق هر کارگردانی 
است که 25 درصد فیلمنامه را تغییر بدهد. به تفاهمی 
رسیده بودیم که در اجرا به طنز برسیم. اعتماد اینقدر 
بود که کاظمی پور نگران این نباشد که چقدر فیلمنامه 

تغییر کرده است و... 
روی تکیه کلام های کمدی تاکید نشد ■

 در اج�را ش�ما در مقام کارگ�ردان بی�ش از حد روی 
شوخی ها تاکید نمی کنید و خیلی سریع لحظات طنزآمیز 

را به پایان می رساند تا نوبت شوخی بعدی برسد.
طنز من همیشه اینطوری بوده است. تکیه کلام هایی 
در میان مردم رواج دارد مثلا از سریال »دودکش« هنوز 
مردم کلمه آمپ��اس را به کار می برند و به نظرم به این 
دلیل است که در جای درست به کار گرفته شده است. 
یا تکیه کلام »ای بابا« یا »ناراحت شدی« یا »می دونی« 
در جای مناسب استفاده شد و روی آنها هم تکیه نشد. 
یکسری شوخی ها هم وجود دارد که باید به سرعت 
از روی آن گذشت. خود به خود در کمدی ایران کمدی 
تکرار وجود دارد. از کریم شیره ای در دربار بوده تا امروز 
که ما در این سریال هم استفاده کردیم. جمله ای که الناز 
حبیبی می گوید؛ »گریه کرد قطع کرد«، به این دلیل که 
برای همه یک س��والاتی ایجاد می شود و حبیبی بجا از 
کمدی تکرار استفاده می کند. تاکید عجیب و غریب روی 
این نوع کمدی نمی کنم. تلاش کردیم در یک قسمت 
۱2 شوخی بگنجانیم تا مخاطب بتواند به سه تا از آنها 

بخندند و تکراری نشود.
با تماشاچی صادق باشیم ■

 بعد از مدت ها ش�اهد سریالی کمدی هستیم که نقد 
اجتماع�ی پررنگی دارد و معضلات تلخ جامعه را با زبان 

طنز بیان می کند، نگران ممیزی نبودید؟ 
بعید می دانم مدیران سازمان با نقد اجتماعی مشکلی 
داش��ته باشند. ما سریال می س��ازیم و باید با مردم ایران 

صداقت داشته باشیم. اگر صادق 
نباش��یم تماش��اچی م��ا را پس 
می زند. مردم »دردسرهای عظیم« 
را خوب فهمیدند. نمی گویم درگیر 
ممیزی نبودیم اما نقد اجتماعی را 
در یکس��ری از کارهای دیگر هم 

دیدیم. به نظرم محیط تلویزیون باز تر شده است. 
ناخواسته وارد خانه های مردم می شویم ■

 در بحث ممیزی بخش هایی نبود که قرار باشد دوباره 
بگیرید؟

من اه��ل دوباره گفت��ن و گرفتن نیس��تم اما کم 
ک��ردن برخی از صحنه ها بود. معتقدم ش��اید خطایی 
کرده یا غلطی نوش��ته باشم که توس��ط دیگران غلط 
من گرفته می ش��ود و رفع می کنیم. اگر هم اشتباهی 
بوده از طرف من انجام ش��ده اس��ت. ما س��عی کردیم 
احتیاط هایی را در کار داش��ته باشیم زیرا ما ناخواسته 
وارد خانه مردم می شویم. باید یک سری اصول را رعایت 
کنیم که فکر می کنم اصول را رعایت کردیم. از س��وی 
دیگر تهیه کننده های س��ریال کاملا دقت نظر داشتند. 
نویسنده ها نیز سال ها با تلویزیون کار کرده اند و من هم 

در اجرا در حد توان دقت کردم.
 تیکه انداختیم اما حرمت ها را حفظ کردیم ■

 در این س�ریال به اس�تقبال خط قرمزه�ا رفتید و در 
برخی مواقع توانس�تید هنرمندانه ب�ا این خطوط بازی 
کنید. مثلا در یکی از قسمت ها مساله فساد اداری مطرح 

می شود.

به خطوط قرمز نزدیک نشدم. اگر زمان مادربزرگ ها 
را به یاد آوریم خواهیم دید زمانی که به خواس��تگاری 
دختر همس��ایه می رفتند و جواب نه می ش��نیدند باز 
هم جمع خود را داش��تند ام��ا با تیکه پرانی حرف خود 
را می زدند. ما در یک فضای این مدلی رش��د کردیم. در 
س��ریال یک جاهایی تیکه می اندازیم، ناخنک می زنیم 
ولی همیش��ه حرمت ها را حفظ کردی��م. در روابط مان 
هم همیشه حرمت ها را حفظ کردیم. در زندگی روزمره 
هم همینطور اس��ت. ممکن است از همکار خود دلخور 
باشیم و به او با رفتارمان نشان دهیم که دلخور هستیم 
اما حرمتش را حفظ می کنیم. ما هم برای همین مردم 
سریال می سازیم و باید دقت کنیم که حرمت ها حفظ 
شود. در عین اینکه همه آدم ها فرشته نیستند و باید با 
مردم صداقت داشته باش��یم. به عقیده شما چرا مردم 
بیشتر ش��بکه ۳ را می بینند؟ زیرا این شبکه در برنامه 
ورزش��ی  ه��م  صداقت دارد. ما در این س��ریال اصلا به 
کسی توهین نکردیم. کاراکترها از جنس مردم هستند. 
شخصیت مثبت قصه ما، میرزاده گاها اشتباه می کند و 
زود قضاوت می کند. نه آدم سفید و نه آدم سیاه داریم و 

خانواده های ایرانی را در فضای مذهبی می بینیم. 
فیلمنام�ه بای�د به زبان م�ن برگردد ت�ا برای  ■

مخاطب باورپذیر باشد.
 ب�رزو نیک نژاد در س�ریال »دودکش« نش�ان داد که 
تسلط خوبی روی ش�وخی های کلامی دارد. او می تواند 
با کلمات ب�ازی کن�د و در دیالوگ های پینگ پنگی اش 
جر و بحث بین ش�خصیت ها را شکل دهد. در بسیاری 
از س�کانس ها آدم ها دارند سر معانی متفاوت یک کلمه 
دعوا می کنند و دست آخر می فهمند که منظور همدیگر 

را خوب متوجه نمی شوند.
در اجرای فیلمنامه وظیفه ام است که اجرای درست 
انجام بدهم. فیلمنامه اگر به زبان من برنگردد نمی توانم 
صادقانه روایتش کنم که برای مخاطبم باورپذیر باشد. 
اج��ازه تغییراتی را ب��ه خودم می دهم که در راس��تای 
سکانس است و باید به زبان خودم انجام بدهم. اگر من 
آن را باور نکنم چگونه تماش��اچی آن را باور کند. یک 
زمانی ارتباطات از طریق تلفنچی و خط گرفتن از مرکز 
صورت می گرفت اما امروزه ریتم زندگی تند شده، من 
وارد صحبت شما می شوم و شما 
هم همین طور. این نوع دیالوگ 
را در »دودکش« اس��تفاده کردم 
و ش��خصیت ها در دیالوگ ه��ای 
همدیگ��ر می روند. می توانس��تم 
ریتم آرام ت��ری به کار بدهم و به 
ج��ای ۱۱۰۰ دقیقه،2۰۰۰ دقیقه کار بگیرم و س��عی 
کنم کاراکتر ری اکشن بدهد و بعد جمله را بگوید اما در 
زندگی روزمره ممکن است ۳ نفر همزمان با هم صحبت 
 کنند. این نوع دیالوگ گویی و ریتم جزو خصلت ساختار 
سریال سازی و فیلمسازی من است. ممکن است فرد در 
عرض 7 ثانیه مفهوم را برس��اند. ریتم در سریال سازی 
تعداد کات های ما نیس��ت. ۱۰ تا شوخی را باید در یک 
قسمت داشته باش��یم تا مخاطب با دو تای آن ارتباط 
برقرار کند. در طول سریال سعی می کردم کامنت ها را 
بخوانم که مردم نگران رسیدن یا نرسیدن بهار و لطیف 
بودند. این دس��ت من نیس��ت. کاراکترها آدم های من 
نبودن��د، آدم های مردم بودند که با آنها به خوبی ارتباط 

برقرار کردند. 
ش�وخی تصویری را در ری اکش�ن آدم ها قرار  ■

دادیم.
 این سریال در کنار ش�وخی های کلامی اش در زمینه 
شوخی های تصویری هم دست پری داشت. دقت کنید 
به سکانسی که لطیف در خیابان  دنبال جنازه می گردد 
و فردی خوابیده در ایس�تگاه اتوبوس را با جنازه اشتباه 
می گیرد یا زمانی که لطیف دست و پاچلفتی ناخودآگاه 

به بالای پش�ت بام ساختمان ش�هرداری می رود و همه 
تصور می کنند او می خواهد خودکشی کند. این موارد در 

فیلمنامه بیان شده بود؟
بسیاری از ش��وخی های تصویری در نوشتار بود و 
اجرایی ش��د. به عقیده م��ن، ما کار تصویر می کنیم و 
باید تصویر هم برای مخاطب جذاب باش��د و به ریتم 
قصه کمک کند. در جاهایی جلوی دوربین به کمدی 
کمک می کردم. در ش��هرداری ما بدون اینکه دیالوگ 
داشته باش��یم فضایی را س��اختیم که برای مخاطب 
جذاب بود. لطیف تلفنی صحبت می کند، او می خواهد 
آب و شیرینی بردارد اما 8-7 نفر رد می شوند و زمانی 
لطیف متوجه می شود نه آب هست، نه شیرینی. این 
نوع تصاویر در حرکت های هنروری کار اتفاق افتاد. اگر 
روزی ۱2 ی��ا ۱4دقیقه کار بگیرم ب��ا اینکه روزی ۱۰ 
دقیقه بگیریم، متفاوت می شود. سرعت بالایی که در 
اجرا داشتیم اجازه برخی کارها را نداد. تماشاچی حق 
دارد ما باید بیشتر خوراک درست تصویری به او بدهیم. 
ما دقیقا سعی کردیم شوخی تصویری را در ری اکشن 

آدم ها قرار دهیم. 
 طنز را نمی توان به سریال تزریق کرد/ ساخت  ■

سریال کمدی سخت است
 چقدر تولید سریال به طول انجامید؟

به صورت میانگین ۳ ماه و 28 روز شوتینگ داشتیم. 
ما هم می توانس��تیم ۳ ماهه کار را به اتمام برسانیم اما 
روی کیفیت تاثیر می گذاش��ت. ساخت کمدی خیلی 
سخت است، باید سکانس را بتوانید اجرا کنید، دکوپاژ 
کنید، بنویس��ند که بامزه تر شود. روابط ما خوب باشد، 
چگونه و با چه ادبیاتی بگوییم که طنز بیشتری داشته 
باشد. س��اخت کار کمدی یک و نیم برابر بیشتر از کار 
جدی به طول می انجامد اگرنه به لودگی بدل می شود. 
طنز را نمی ت��وان تزریق کرد و باید در اجزای کار آن را 
گنجان��د. در اینجا از هم��ه گروهی که تحمل کردند تا 
س��ریال ساخته شود ازجمله تهیه کنندگان عزیز که به 
من اعتماد کردند و هزینه بیشتری را متحمل شدند که 

کار مطلوب باشد سپاسگزارم. 
بزرگ ترین اتفاقی که افتاد این بود که مردم بازیگران 
سریال را به نام کاراکترهای سریال می شناختند. در این 
دو دهه که کار کردم دفعه س��وم یا چهارم بود که این 

اتفاق افتاده است و من از این بابت بسیار خوشحالم. 
 مهران رجبی همان نقش کلیش�ه ای همیشگی اش را 

بازی می کند.
من با مهران رجبی در مقاطع مختلف کار کرده ام، 
خیلی ش��اید موافق این حرف نیستم. اگر اتفاق خوبی 
افتاده کار دسته جمعی بوده و اگر ضعفی دارد، مطمئنا 
برمی گردد به ضعف من ب��ه دلیل اینکه مهران رجبی 
انتخاب ما بود. اینقدر صداقت در بازی داش��ت و انرژی 
گذاش��ت. اگ��ر کار او را در کار اس��تاد عی��اری ببینید 
دوس��تش دارید زیرا با صداق��ت کار کرد. ما »میرزاده« 
صادق می خواستیم، خیلی سخت بود ولی مهران انرژی 
گذاشت و حرکت های اضافی که در کارهای دیگر داشت 
در ای��ن کار ندارد. او معم��ولا در بازی کلیت مطلب را 
می گیرد و به ش��یوه ناب بازیگری خود ایفا می کند. او 
در این کار اذیت ش��د، یک جاهایی وسواس هایی وجود 
داشت که رعایت کرد. در ۱۰ روز اول به کاراکتر نزدیک 
شدیم. کاراکتر پیدا ش��د. به عقیده من، همه بازیگران 
این سریال استاد بودند. دو بازیگر این سریال برای جمع 
کردن یک س��ریال کافی هستند اما ما از حرفه  ای های 

بازیگری بهره بردیم. 
 چه کاری برای آینده در نظر دارید؟

اگر پیشنهاد قلقلک دهنده ای نداشته باشم می روم 
سینمایی ام را می سازم. ترجیحم کارگردانی سریال است 
که اگر پیشنهاد خوبی باشد و بلد باشم انجام بدهم باید 

برای مخاطب وقت بگذارم و کار کنم. 

اخبار

خبرنگار فرهنگی »وطن امروز« باشید
هموطن گرامی! نقدها و یادداش��ت های خ��ود را در 
حوزه فرهنگ و هنر، اعم از نقد سینمایی، نقد کتاب 
و گزارش فرهنگی از سراسر ایران برای روزنامه ارسال 
کنید. ضمن انتش��ار مطالب ش��ما به نام خودتان در 
روزنامه، هر ماه به بهترین مطلب ارس��الی هدیه ای از 

طرف »وطن امروز« تعلق خواهد گرفت. 
Farhangi@vatanemrooz.ir

وطن امروز  شماره 1419 شنبه 29 شهریور 1393

کارگردان مجموعه تلویزیونی »موسی)ع(« گفت: از 
این سریال، 6 فیلم سینمایی با موضوع کودکی حضرت 
موسی )ع(، ازدواج ایشان، داستان خضر و موسی، بقره، 
برج فرعون و همچنین کل داستان زندگی آن حضرت 
استخراج خواهد شد. فرج الله سلحشور در گفت وگو با  
فارس گفت: به تازگی س��اخت چند فیلم کوتاه را به 
پایان بردم. این فیلم های داستانی از نگاه اخلاق گرایانه 
و ارزش��ی برخوردار بودند و امی��دوارم در جایی که از 
آنها استفاده می شود مورد توجه قرار بگیرد. وی درباره 
پروژه حضرت موسی)ع( نیز توضیح داد: این پروژه به 
دلیل مسائل مالی هنوز کلید نخورده است و به محض 
اینکه مش��کل بودجه آن حال شود کار ساخت آن را 
آغاز می کنم. شک ندارم به دلیل قصه جذابی که این 
اث��ر دارد مورد توجه مخاطبان قرار می گیرد. او اضافه 
کرد: متاسفانه این روزها مشکلات مالی باعث می شود 
که فیلم ها و سریال های ارزش��ی ما از روند تولید باز 
بمانند در حالی که ما باید بس��تر را به گونه ای فراهم 

کنیم که این آثار ساخته شوند. 
شک نداش��ته باشید آثاری که  
سوژه هایشان برگرفته از مباحث 
قرآنی است بهترین سفیر ما به 
شمار می روند و می توانند ما را 
در جهت پیش��برد اهداف مان 

یاری کنن��د. کارگردان سریال»یوس��ف پیامبر)ع(« 
ادامه داد: س��ریال »حضرت یوس��ف)ع(« این روزها 
از کش��ورهای عرب پخش می شود و خوشبختانه با 
استقبال گس��ترده ای از سوی مخاطبان مواجه شده 
اس��ت. دلیلش هم این است که این  اثر روایت قرآنی 
را در دل خ��ودش دارد.  م��ا در این آثار حتی اهداف 
مهدویت خودمان را هم جا داده بودیم که خوشبختانه 
این اهداف در حین نمایش در آن کشورها با سانسور 

مواجه نش��د. سلحشور تصریح 
کرد: هنر بهترین وس��یله برای 
انتقال فرهنگ و مذهب اس��ت 
و در بس��یاری از موارد بهتر از 
س��ایر ارکان  می توانی��م از آن 
بهره بگیریم. کشورهای مختلف 
به راحت��ی با بهره گیری از هنر، تفکرات ش��ان را به ما 
منتقل می کنند در حالی که ما از این  موضوع آن طور 
که باید بهره نمی گیریم. وی درباره تعداد قسمت های 
س��ریال  حضرت موس��ی گفت: این س��ریال در 72 
قس��مت تولید می ش��ود که از آن 6 فیلم سینمایی 
هم درخواهد آمد. این 6 فیلم س��ینمایی به کودکی 
حضرت موس��ی)ع(، ازدواج ایش��ان، داس��تان خضر 
و موس��ی، بقره، برج فرعون و همچنین کل داستان 

زندگی آن حض��رت می پردازد. ما س��عی کردیم در 
حین نگارش به گونه ای عمل کنیم که ضمن جذاب 
بودن به اصل قصه هم کاملا وفادار باش��یم. کارگردان 
»حضرت یوسف« در  پایان پیرامون تاثیر برنامه »به 
رنگ آفتاب« بر سریال های مذهبی تصریح کرد:  نفس 
تولید این برنامه ها بسیار خوب است چرا که بستر را 
برای پرداخت مناسب به فیلم و سریال های تاریخی و 
مذهبی فراهم می کند. آثاری نظیر »به رنگ آفتاب« 
بی تردید تاثیر زیادی را روی سلیقه س��ازی مخاطب 
خواهد داشت. محمد هوشیاری تهیه کننده این برنامه 
فردی دغدغه مند نسبت به مباحث فرهنگی و مذهبی 
است و از این جهت سعی دارد به دور از نگاه حاشیه ای 
برنامه ای فاخر را عرضه کند که به نظرم تا حد زیادی 
هم در این امر موفق بوده اس��ت و باید  راه را برای او 
و س��اخت برنامه هایی با این ن��گاه و نیت فراهم کرد. 
سلحشور در پایان شماره حساب هایی را  برای حمایت 

از ساخت و تولید فیلم حضرت موسی)ع( اعلام کرد.

گفت وگوی »وطن امروز«  با برزو نیک نژاد، کارگردان سریال 
»دردسرهای عظیم«
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سلحشور: تولید ۶ فیلم سینمایی  از سریال موسی)ع(


